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اروپا چرا به رژيم صهيونيستی با صدها 

کلاهك هسته اي اعتراض نمي کند
رئي�س كميس�يون امني�ت مل�ي و سياس�ت خارج�ي مجلس 
ش�وراي اس�امي در دي�دار س�فير آلم�ان نس�بت ب�ه ن�گاه 
تبعيض آميز اروپا در موضوع تسليحات هس�ته اي اعتراض كرد. 
به گزارش خانه ملت، هانس اودو موتس��ل، س��فير آلمان در تهران با 
حجت الاسلام و المسلمين مجتبي ذوالنوري، رئيس كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي ديدار و گفت وگو كرد. 

ذوالنوري در ابتداي اين ديدار با اش��اره به اينكه مناس��بات جمهوري 
اس��لامي ايران و آلمان به لح��اظ فرهنگي و هم از منظ��ر اقتصادي و 
تجارت ريشه در تاريخ ۱۵۰ساله دارد، گفت: نگاه مردم دو كشور نسبت 
به يكديگر عمدتاً مثبت و براس��اس احترام متقاب��ل بوده؛ هر چند كه 
در مقاطعي متأثر از نقش طرف هاي ثالث، اين نگاه دس��تخوش تغيير 

شده است. 
رئيس كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس همچنين 
در ادامه اين ديدار با اش��اره به تصويب قانون »اق��دام راهبردي براي 
لغو تحريم ها و صيانت از ملت ايران« در مجلس شوراي اسلامي، ابعاد 

مختلف اين قانون را تشريح كرد. 
وي با انتقاد از بي عملي اروپا در موضوعاتي مانند اجراي تعهدات برجامي 
اظهار كرد: اروپ��ا در ماجراي حفظ عملي برج��ام انتظارات جمهوري 
اسلامي ايران را برآورده نكرده اس��ت، بنابراين بر اين باور هستيم اگر 
اروپا از جمله آلمان، در دفاع از تعهدات خ��ود ذيل برجام به طور مؤثر 
اقدام و در برابر زياده خواهي امريكا مقاومت كرده و در برابر جنايت هاي 
در حال انجام در غرب آسيا مسئولانه رفتار كند، جهاني امن با حداقل 

تنش و بحران خواهيم داشت. 
ذوالنوري همچنين تأكيد كرد: جمهوري اسلامي ايران به همه تعهدات 
خود مطابق توافق برجام عمل كرده اس��ت، اما ط��رف مقابل با وجود 
گذشت چند سال از اجراي تكاليف خود طفره رفته است، از اين رو تداوم 

يكطرفه تعهدات پذيرفتني نيست. 
رئيس كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي گفت: ما در قانون 
اخير به طرف هاي اي��ن توافق مهلتي دو ماهه داده ايم تا حس��ن نيت 
خود را براي اجراي توافقات خود، به صورتي ملموس نش��ان دهند، در 
غير اينصورت دولت را مكلف كرده ايم گام هاي مهمي را براي كاهش 

تعهدات طرف ايراني بردارد. 
وي با اش��اره به خروج امريكا از برجام افزود: امريكا با خروج از برجام و 
وضع تحريم هاي ظالمانه، خسارات زيادي را متوجه ملت ايران كرده 
است، از اين رو در صورتي  كه دولت جديد اين كشور قصد بازگشت به 
برجام را داشته باشد، بايد اين زيان ها را جبران كرده و به تعهدات خود 

مبني بر رفع تحريم ها عمل كند. 
ذوالنوري در پايان با محكوم كردن استانداردهاي دوگانه اروپا و غرب 
در قبال موضوع دسترس��ي به انرژي هس��ته اي گفت: اروپا و غرب در 
موضوع هس��ته اي ايران نگاه هاي تبعيض آمي��زي دارند، به طوري كه 
رژيم صهيونيس��تي كه داراي صدها كلاهك هسته اي است، مصون از 
اعتراض و ايراد است، در حالي كه فعاليت صلح آميز و علمي جمهوري 
اس��لامي ايران در اين زمينه مورد اعتراض اس��ت. اين ن��وع برخورد 

قابل قبول نيست. 
  آلمان از تداوم اجراي برجام حمايت مي كند

هانس اودو موتسل، س��فير آلمان در تهران نيز در ابتداي اين ديدار با 
ابراز خرس��ندي از گفت وگوهاي س��ازنده نمايندگان مجالس ايران و 
آلمان در س��ال هاي گذش��ته گفت: ما بر اهميت و نقش مؤثر مجلس 
شوراي اسلامي در تحولات داخلي و خارجي ايران آگاه هستيم، از اين 
رو از توسعه همكاري هاي فيمابين به ويژه ميان كميسيون هاي روابط 

خارجي دو پارلمان استقبال مي كنيم. 
وي در ادامه با اشاره به مذاكرات برجامي و صرف زماني طولاني براي 
رسيدن به توافقي در زمينه پرونده هسته اي كشورمان گفت: آلمان از 
تداوم اجراي برجام حمايت مي كند و معتقد اس��ت، اجراي دقيق اين 

سند از سوي طرفين، موجب تأمين منافع همه ذينفعان خواهد شد. 
هانس اودو موتسل در پايان س��ؤالاتي در خصوص نحوه اجراي قانون 
»اقدام راهبردي براي لغو تحريم ها و صيان��ت از ملت ايران« مطرح و 

پاسخ مقتضي را دريافت كرد. 
--------------------------------------------------

نماينده روحاني
به منزل شهيد فخري زاده رفت

رئي�س دفت�ر رئيس جمه�ور تأكي�د ك�رد ك�ه نمي تواني�م 
اج�ازه دهيم خ�ون مطه�ر ي�ك دانش�مند برجس�ته علمي كه 
عم�ر خ�ود را در راه خدمت ب�ه ملت س�پري كرد، پايمال ش�ود. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني رياست جمهوري، محمود واعظي، رئيس 
دفتر رئيس جمهوري و علي ربيعي س��خنگوي دولت دوشنبه شب به 
نمايندگي از طرف رئيس جمهوري با حضور در منزل شهيد محس��ن 
فخري زاده، دانشمند برجس��ته كش��ور با خانواده اين شهيد بزرگوار 

ديدار كردند. 
واعظي در ديدار با همسر و فرزندان شهيد فخري زاده ضمن ابلاغ سلام 
رئيس جمهوري به خانواده معظم شهيد تأكيد كرد: شهيدفخري زاده 
سراس��ر عمر پر بركت خود را در جهت خدمت به ملت و توسعه علم و 
دانش اين مرز و بوم سپري كرد و در همين راه جان خود را فداي ملت 
كرد و راه اين شهيد بزرگوار بايد به يك مكتب براي جوانان و آينده سازان 
كشور تبديل شود.  واعظي با بيان اينكه عمر پربركت ايشان باعث تحول 
و نوآوري در عرصه علمي كشور شده و دشمنان ملت ايران را عصباني 
كرده بود، گفت: بي ترديد شهادت ايشان نيز موجب تحول در عرصه هاي 

مختلف علمي و فناوري كشور خواهد شد. 
رئيس دفتر رئيس جمهوري خاطر نشان كرد: ايشان متعلق به همه ملت 
ايران بودند و نمي توانيم اجازه دهيم خون مطهر يك دانشمند برجسته 

علمي كه عمر خود را در راه خدمت به ملت سپري كرد، پايمال شود. 
واعظي تصريح كرد: وظيفه همه ما و مسئولان است كه همانطوري كه 
در پيام مقام معظم رهبري، رئيس جمهوري و ديگر مقامات به آن تأكيد 
شده، راه شهيد ادامه يابد و ترديدي وجود ندارد كه انتقام خون شهيد 

گرفته خواهد شد. 
همس��ر و فرزندان ش��هيد فخري زاده نيز با قدرداني از پيام تس��ليت 
رئيس جمهوري و همچنين حض��ور رئيس دفت��ر رئيس جمهوري و 
س��خنگوي دولت به نمايندگي از رئيس جمهوري در منزل شهيد، بر 
ادامه راه شهيد و شناسايي و محاكمه عاملان اين جنايت تأكيد كردند. 
به نظر مي رسد حضور نداشتن رئيس جمهور در منزل دكتر فخري زاده 
به دليل شيوع ويروس كرونا باش��د. روحاني در جلسات كاري مجلس 

شوراي اسلامي نيز حضور نمي يابد. 

تصوير سازي کاذب دموکرات ها
حنيف غفاري در سرمقاله ديروز روزنامه 
رسالت نوشت: طي روزهاي اخير، برخي 
مقامات حزب دموكرات امريكا، از جمله 
عده اي از سناتورهاي مطرح اين حزب به صورت غيرمستقيم از ايران 
خواسته اند تا با »خويش��تنداري« در قبال ترور شهيد»دكتر محسن 
فخري زاده« دانشمند هسته اي كشورمان، زمان را به گونه اي هدايت و 
مديريت كند تا امريكا وارد »دوران رياست جمهوري بايدن« شود. اين 
گزاره )تفاوت دموكرات ها نسبت به جمهوري خواهان( به مثابه يك گزاره 
تبليغاتي و البته تاكتيكي، از سوي رسانه ها و سياستمداران وابسته به 
اين حزب و فراتر از آن، ش��بكه متحدان اروپايي امريكا در حال القا به 
افكار عمومي كشورمان است. متأسفانه در داخل كشورمان نيز برخي 
جريانات و افكار، به صورت خواسته يا ناخواسته به اين روند دامن زده و 
مش��غول خلق دوگانه اي به نام »جمهوري خواهان بد- دموكرات هاي 
خوب« هس��تند.  واقعيت امر اين اس��ت كه حتي اگر بايدن در رأس 
معادلات سياسي و اجرايي واشنگتن حضور داشت، در ترور ناجوانمردانه 
دانشمنداني بزرگوار و گرانقدر مانند شهيد فخري زاده درنگ نمي كرد. 
فراموش نكنيم كه باراك اوباما، رئيس جمهور سابق امريكا در مقايسه با 
بوش و ترامپ، رويك��رد وقيحانه تر و كارنامه س��ياه تري در قبال ترور 
دانشمندان هسته اي كشورمان داشته است. نكته مهم تر اينكه سازمان 
س��يا و ديگر نهادهاي جاسوس��ي و امنيتي امريكا به ص��ورت ماهوي 

»ساختار محور« هستند نه »فرد محور«. 
به عبارت بهتر، هيچ يك از تحليلگران مس��ائل امنيتي در غرب، ميان 
»سازمان سياي دموكرات ها« و » س��ازمان سياي جمهوري خواهان« 
تفاوتي قائل نمي ش��وند. آنچه مسلم اس��ت اينكه دو مؤلفه »اخلاق« 
و »عقلانيت« در دل »ق��درت امريكاي��ي« مجالي براي بق��ا ندارد و 
سياستمداران بيشتر از آنكه تابع قواعد و ايستارهاي واقع بينانه باشد، 
تابع تفكرات مضحكانه كانون هاي تصميم گيرنده دائم يا موقت در رأس 
معادلات قدرت هستند. در اين ميان، ترسيم دوگانه »بايدن- ترامپ«، 
»كبوتر- باز« يا » الاغ - فيل« چيزي ج��ز يك »آدرس گمراه كننده« 
نيس��ت. نكته جالب توج��ه اينكه دولت ه��ا و رس��انه هاي اروپايي، به 
القاكنندگان اصلي اين گزاره هاي نادرس��ت در كشور ما تبديل شده و 
البته برخي جريانات فكري نيز نسبت به القاي اين »تصوير كاذب« در 
اذهان بي ميل به نظر نمي رسند. اكنون زمان مناسبي براي بازخواني 
رفتارهاي تروريس��تي دولت هاي مختلف امريكايي و سياس��تمداران 
دموكرات و جمهوري خواه اين كشور عليه ملت و نظام ايران مي باشد، 
به شرط آنكه مراقب آدرس هاي انحرافي و دروغيني كه با هدف تطهير 
چهره دموكرات ها و ايجاد دوگانه »امريكايي خوب- امريكايي  بد« در 

كشورمان صورت مي گيرد، باشيم. 
--------------------------------------------------

چرا مي گفتند نگوييد دانشمند هسته اي؟!
روزنامه كيهان با انتقاد از كساني كه با كتمان 
هويت شهيد فخري زاده به دنبال حفظ امكان 
مذاكره با دولت بايدن بودند، نوش��ت: اصولاً 
بايدن كه در دولت اوباما مهم ترين و بدترين تحريم ها را عليه مردم ما 
اعمال كرد، كجاي اين سفره قرار داشت كه اكنون توقع دارند ملت ايران 
به او دل ببندن��د؟! اگر جريان غربگرا هم بخواهد با تغيير محاس��باتي 
برخي از مقامات دولتي، آنه��ا را وارد مذاك��رات كوتاه مدتي با قاتلان 
شهيد س��ليماني و فخري زاده براي بهره برداري جناحي در انتخابات 
۱4۰۰ كند، ملت و نظام چنين اجازه اي به آنها براي تهديدزايي بيشتر 
با وجود چك هاي برگشتي برجام نخواهند داد، همانگونه كه مصوبه 9 
ماده اي طرح راهبردي اخير مجلس مسير يكطرفه دولت در پذيرش هر 
مذاكره و درخواست زياده خواهانه اي را مسدود كرد. اما پشت پرده القاي 
دانشمند هسته اي نبودن فخرالشهدا، هدف مهم تر ديگري دارد و آن  
ترس از افشاي نفوذي هاي هس��ته اي- امنيتي در بدنه اجرايي و متن 
جريان غربگراي حاكم بر كشور است. اظهارات مهم دبير شوراي عالي 
امنيت ملي در حاشيه مراسم خاكسپاري شهيد فخري زاده و در ارتباط 
زنده با شبكه خبر پاس��خ اين ادعاس��ت كه تأكيد كرد »دستگاه ها و 
سيستم هاي اطلاعاتي كشور با دقت احتمال وقوع و محل وقوع حادثه 
عليه ش��هيد فخري زاده را پيش بين��ي كرده بودند و ب��ه اين اطلاعات 
رس��يدند كه وي در كدام محل به شهادت مي رسد و متأسفانه جديت 
مورد نياز اعمال نش��د!« حال بايد پاسخ داده ش��ود كه با وجود چنين 
اطلاعاتي از وقوع و محل وقوع شهادت شهيد فخري زاده، چرا دشمن 
امكان اجراي نقشه خود را پيدا كرد و كدام »عامل نفوذي« توانسته در 
لحظه اجراي اين جنايت چشم سيستم هاي اطلاعاتي- امنيتي كشور 
را كور كند؟! قطعاً براي گرفتن انتقام س��ختي كه وعده آن داده شده، 
شناس��ايي و افش��اي چهره »عامل نفوذي طراحان و حاميان  ترور« و 
معرفي آن به مردم بسيار مهم و مطالبه امروز ملت ايران است. خبر مهم 
رئيس قوه قضائيه در خصوص تشكيل كميته اي با حضور دستگاه هاي 
اطلاعاتي- امنيتي كشور از جمله قوه قضائيه و سازمان اطلاعات سپاه 
در اين مسير مي تواند بسيار كمك كننده و تسريع كننده در رسيدن به 

اين »عامل نفوذي« باشد. 
--------------------------------------------------

سيل ها ما را به کجا مي برند؟!
روزنامه آرمان  در سرمقاله خود  با عنوان سيل ها 
ما را به كج��ا مي برند؟! نوش��ت: در اين اوضاع 
كرونايي تصور احوال هموطنان سيل زده ناگوار 
و سخت است. همان نيرو هاي امدادي هم كه به 
محل مي روند در معرض خطر بيماري هستند و دشواري اوضاع احتمالاً 
بسيار زياد است. ما چگونه مي توانيم تصاوير آبگرفتگي خانه هاي مردم 
را در اين سوز سرما ببينيم و آسوده سر بر بالين گذاشته و خواب راحتي 
داشته باشيم؟ از دو سال پيش كه مشكل سيلاب ها خود را نشان داد چرا 
تاكنون چاره انديشي هاي لازم صورت نگرفته است و تا ابري بيايد مردم 
از ريزش هاي آس��ماني بترس��ند؟ اگ��ر اعتب��ارات لازم در اين زمينه 
اختصاص نيافته، خود س��ؤال بزرگي اس��ت كه چرا در اين همه مدت 
دستگاه هاي مربوطه وظايف محوله را انجام نداده اند و اگر بودجه كشور 
كفاف اين مسائل حياتي را نمي كند، برنامه حكومت و دولت براي آن 
چيست و چه زمانی بايد منتظر توجه و تمركز روي اين مشكلات بزرگ 
باشيم؟ متأسفانه هنگامي كه بارش نداريم يا بسيار كم است، خشكسالي 
خسارت ساز و آس��يب زننده مي ش��ود و هنگامي كه بارندگي فراوان 
مي شود، س��يل مي آيد و حتي ش��هر هاي بزرگي چون اهواز را تهديد 

مي كند. 
همه كشور ها كمابيش با چنين مسائلي روبه رو هستند، ولي كدام جامعه 
است كه در عين حال در محاصره تحريم ها هم قرار گرفته باشد و امكان 
به كارگرفتن توان و سرمايه هاي خود را نداشته باشد؟ هنر سياستمداران 
ما بايد اين باشد كه انواع تهديد ها را از راه خرد و تدبير از ايران دور كنند 
تا امكان رسيدگي به انبوه مشكلات داخلي به وجود  آيد. اينكه ما مرتباً 
و هر بار از جانبي با تهديدي روبه رو ش��ويم با ك��دام اصول كارآمدي و 

مديريت سازگار است؟
بهترين پاس��خ رفع امكان دش��مني عليه كشور اس��ت. بهترين اقدام 
حضور منطقي و معتبر در مناسبات جهاني و جلوگيري از نطفه بستن 
تهديدهاست. اگر از شعارهايمان كم كنيم و به درون و مشكلات داخلي 
بيشتر بپردازيم، دشمن سوزترين كار ها را كرده ايم و با كمترين هزينه ها 
بيشترين تهديد ها را برطرف خواهيم ساخت. اين شدني است كمااينكه 
بسياري از كشور هاي موفق چنين اس��تراتژي هايي برگزيدند و براي 
ملت خويش امنيت، ايمني و رفاه به ارمغان آوردند. نكند در ميان انبوه 
اشتغالات بي مورد و سردادن شعار ها سيل ها از راه برسند و همه ما را با 

خود به ناكجاآباد ببرند.

88498443سرويس  سياسي

آب سرد مجلس بر برجام هاي موشکي و منطقه اي
غرب نمي خواهد باز كردن گره موشكي و منطقه اي را به فرداي نامعلوم حواله دهد

در حال�ي ه�ر روز اخب�ار و موضع گيري ه�اي 
جديدي در باب فش�ار امري�كا – اروپ�ا براي 
گنجان�دن مباحث موش�كي و منطق�ه اي در 
مذاك�رات احتمالي با ط�رف ايران�ي به گوش 
مي رس�د، قان�ون اخي�ر مجل�س ش�وراي 
اس�امي تحت عنوان »اقدام راهب�ردي براي 
لغ�و تحريم ها« محاس�بات طرف ه�اي غربي 
را تا حدود زي�ادي تغيير داده و آنه�ا را به اين 
باور رس�انده اس�ت كه بدون ف�وت وقت كار 
»پيون�د زدن پرون�ده موش�كي و منطق�ه اي 
ب�ه برج�ام« را در اين دول�ت يكس�ره كنند. 
از روزي ك��ه قانون »اق��دام راهبردي ب��راي لغو 
تحريم ها« نهايي ش��ده اس��ت، تاكنون مقامات 
مختلف كشورهاي امريكا، فرانسه و آلمان و حتي 
برخي از كشورهاي هم پيمان غرب در منطقه نيز 
نس��بت به بازگش��ت قدرت بازدارندگي ايران در 
زمينه هسته اي احس��اس خطر كرده و نسبت به 

تبعات منفي آن موضع گيري مي كنند. 
محور اصلي موضع گيري غربي ه��ا طي چند روز 
اخير »ض��رورت منضم كردن مقوله موش��كي و 
منطقه اي به س��ند هسته اي« اس��ت؛ هدفي كه 
كش��ورهاي روس��يه و چين نيز طي دو روز اخير 

مواضعي را نسبت به آن اتخاذ كرده اند. 
 س�خني از امتيازده�ي به ط�رف ايراني 

نيست!
مقام��ات دول��ت آين��ده كاخ س��فيد ب��ه اتفاق 
همچنان معتقدند بازگش��ت به برجام يك هدف 
دست يافتني و غيرقابل انكار اس��ت كه مي تواند 
منطقه خليج فارس را از تهديدات آتي و بحران هاي 
فعلي نجات دهد. كليدي تري��ن نكته اي كه ميان 

سخنان مقامات دولت آينده امريكا و شخص جو 
بايدن به وضوح قابل رؤيت است، اين مسئله است 
كه تاكنون يك بار نيز سخن از برداشتن تحريم هاي 
ضدايراني يا چگونگي برداشتن بخشي از آنها حرفي 
به ميان نيامده و تنها مس��ئله اي كه مورد تأكيد 
است، ضرورت متوقف كردن رشد و پيشرفت ايران 

در حوزه هاي غير هسته اي است. 
اينك��ه امريكايي ها اب��راز علاقه اي ب��ه ابزارهاي 
تشويقي براي كشاندن طرف ايراني پاي ميز مذاكره 
نمي كنند، خ��ود گوياي اين تلقي اس��ت كه آنها 
اطلاعات مناسبي از نوع تفكر و خواسته هاي طرف 
ايراني داشته و به اصطلاح شناخت كاملي از رويكرد 
طرف مقابل دارند. امريكايي ها معتقدند طرح اصل 
مذاكره ب��راي جماعت خوش بين ب��ه مذاكره در 
داخل كشور حائز اهميت اس��ت و آنچه از اولويت 
برخوردار نيست، بحث برداشتن تحريم هايي است 
كه به واسطه شعارهايی كه در رابطه با آن سر دادند، 
توانستند آراي عمومي را در انتخابات سال هاي 92 

و 96 جلب كنند. 
 همه چيز به ايران بستگي دارد!

روز گذشته نيز جيك ساليوان، نامزد معرفي شده 
از سوي جو بايدن، رئيس جمهور منتخب امريكا 
براي سمت مشاور امنيت ملي در سخنراني خود 
در اجلاس ش��وراي مديريت وال استريت ژورنال 
ابراز خوش بيني كرد كه فرصت بازگشت به برنامه 
جامع اقدام مشترك )برجام( در دولت آينده امريكا 
وجود دارد. شبكه بلومبرگ، گزارش مي دهد كه 
ساليوان مي گويد: »اكنون در وضعيت خطرناكي 
هستيم. آنها )ايران( اورانيوم بيشتري غني سازي 
كرده اند. ما )از توافق( خارج شديم و تنها هستيم. 

قصد دولت بايدن اين است كه ايران را به پايبندي 
كامل )برجام( بازگرداند، كاري كه برنامه هسته اي 
ايران را ب��ار ديگر تحت كنترل ق��رار مي دهد. هر 
زمان كه به اين هدف دست پيدا كنيم، زمينه براي 
مذاكرات جديد بر سر ديگر مسائل )درباره ايران( 
فراهم خواهد شد.« ساليوان در ادامه با ادعاي اينكه 
همه چيز به ايران بستگي دارد،گفت: »اگر مقامات 
ايران از پيوستن مجدد سر باز بزنند، امريكا مي تواند 
به جهان بگويد كه اكنون شما بايد به ما بپيونديد 
تا راهبردي ايجاد كنيم كه به ايراني ها نشان دهد 

واقعاً انتخاب ديگري وجود ندارد.«
 دلالي اروپايي ها

بس��ياري از صاحبنظ��ران داخل��ي معتقدند كه 
بي پاسخ ماندن نقض برجام توسط امريكا و خروج 
اين كشور از برجام باعث شده است كه اروپايي ها 
نيز جري ش��ده و درخواست هايی مبني بر منضم 
ك��ردن مباحث موش��كي و منطقه اي ب��ه توافق 
هسته اي را مطرح كنند؛ چراكه همانطور كه اشاره 
ش��د اروپايي ها طي روزهاي بعد از قطعي ش��دن 
رئيس جمهور شدن جو بايدن از ضرورت مذاكرات 
جديد با ايران در قالب هاي فرا هسته اي سخن به 
ميان آوردند و كمافي س��ابق نقش دلالي را بازي 
مي كنند كه موظف است امتيازات سياسي از ايران 

براي كسب رضايت امريكايي ها اخذ كند. 
  رفتار امريكا موج�ب زياده خواهي اروپا 

شده است 
عبدالرضا فرجي راد، س��فير پيش��ين اي��ران در 
مجارس��تان در خصوص اظهارات اخير وزير امور 
خارجه آلمان مبني بر لزوم توافق گس��ترده تر با 
ايران اظهار داشت: »امروز ما شاهد شرايط خاصي 

هستيم كه از يك طرف آقاي ترامپي كه برجام را 
لغو كرد در حال خروج از كاخ سفيد است و در همان 
كشور رئيس جمهوري قرار است بر سر كار بيايد كه 
معتقد اس��ت بايد به برجام بازگشت، هر چند كه 

براي آن هم شروطي مطرح مي كند.« 
وي گفت: »از طرف ديگر آقاي بايدن معتقد است 
بايد با متحدان س��ابق امريكا يعني اروپا كه آقاي 
ترامپ آنها را كنار گذاش��ته بود، همكاري بهتر و 

گسترده تري داشته باشد.« 
سفير پيشين ايران در مجارستان افزود: »اقداماتي 
كه آقاي ترام��پ در دوره چهار س��اله خود انجام 
داد، ش��رايطي را در عرص��ه بين المل��ل به وجود 
آورده كه موجب ش��ده اروپايي ها امروز به ميزاني 
از خودخواهي برسند كه برخلاف گذشته كه تأكيد 
مي كردند بايد برجام به هر ترتيب حفظ ش��ود، با 
مطرح كردن برخي ش��رايط بخواهند موضوع را 
پيش ببرند.«  فرجي راد بيان كرد: »از طرف ديگر 
آنها مي بينند كه مجلس شوراي اسلامي قانوني را 
به تصويب رسانده كه به موجب آن برخي اقدامات 
از سوي ايران انجام خواهد شد كه مورد رضايت و 
پسند آنها نيس��ت، به همين دليل است كه وزير 
خارجه آلمان، مي گويد كه شايد برجام به تنهايي 

كافي نباشد و ما نياز به برجام پلاس داريم.« 
وي اف��زود: »ب��ر اس��اس اي��ن قان��ون زماني كه 
رئيس جمهور امريكا در كاخ س��فيد مستقر شود، 
بايد در حدود ۱۰ روز تحريم هاي ايران را لغو كند، 
وگرنه براساس قانون مجلس، دولت موظف است از 

پروتكل الحاقي خارج شود.« 
سفير پيشين ايران در نروژ اظهار كرد: »به اعتقاد 
من اين مدت زمان كوتاهي اس��ت و شايد بتوان 
گفت كه اگر زمان بيش��تري براي اين موضوع در 
نظر گرفته مي ش��د، نتيجه بهتري را در بر داشت، 
اما به هر حال بايد ديد در آينده مسائل در ايران و 
در كشور هاي طرف مقابل ما چگونه پيش خواهد 
رفت.«  فرجي راد در پايان خاطر نش��ان كرد: »به 
اعتقاد من براي آنك��ه بخواهيم بگوييم اين قانون 
مي تواند منجر به جلوگيري از زياده خواهي طرف 
مقابل ش��ود يا خير زود اس��ت، اما آنچه مشخص 
اس��ت، اينكه طرف مقابل نس��بت به اي��ن اقدام 
جمهوري اس��لامي ايران از خود واكنش نش��ان 

داده است.« 
 غرب مي خواهد ق�در موقعيت و موهبت 

كنوني را بداند
تشديد فشارهاي مشترك امريكا و اروپا براي وادار 
كردن طرف ايراني به مذاكرات جديدي كه مناقشه 
موشكي و منطقه اي را نيز شامل شود با اين هدف 
صورت مي گيرد كه طي ماه هاي باقي مانده از عمر 
دولت تدبير و اميد چنين گامي برداشته شود تا كار 
به دولت بعدي ايران كه مش��خص نيست رئيس 
آن با چه مختصاتي با غرب روبه رو ش��ود، موكول 
ش��ود. تجربه امريكا- اروپ��ا در رويارويي با دولت 
فعلي كش��ورمان آنها را به اين تلقي رسانده است 
كه معامله كردن با اين دول��ت از هر اقدام ديگري 
نتيجه بخش تر خواهد بود و فرصت چند ماه اخير 
تا انتخابات خردادماه را بايد ارج و قرب نهاد و از آن 

نهايت استفاده را كرد. 

در آس�تانه انتخاب�ات 1400 دول�ت ب�ه يكب�اره بن�ا دارد 
مابه التف�اوت ارز 4 ه�زار و 200 توماني ت�ا قيم�ت ارز آزاد را 
در جامع�ه ب�ه م�ردم بده�د و در همي�ن راس�تا گفت�ه 
اس�ت ك�ه مي خواه�م ياران�ه م�ردم را س�ه براب�ر كن�م. 
صادق خليليان، وزير كشاورزي دولت دهم و عضو شوراي مركزي 
كانون دانش��گاهيان ايران اس��لامي در گفت وگو با فارس، درباره 
لايحه بودجه ۱4۰۰ اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب درباره لزوم 
اصلاح ساختار بودجه و عملياتي كردن آن به منظور دسترسي به 
منابع پايدار بارها تأكيد كردند، اما متأسفانه اقدام اساسي از سوي 
دولت انجام نشده و حتي در لايحه بودجه ۱4۰۰ به صورت پنهان 

وابستگي بودجه به نفت بيشتر شده است. 
اين عضو كابينه دولت احمدي نژاد تصريح ك��رد: از نظر عملياتي 
ش��دن بودجه اقدام خاصي از س��وي دولت انجام نش��ده اس��ت، 
در حالي كه ما بايد بودجه را به موضوعي اختصاص داده و اعتبار مالي 
اين كار را با توجه به حجم كار و زمان بندي لازم تخصيص دهيم و 

از وزارتخانه هاي متولي پيشرفت عملياتي دريافت كنيم كه ما در 
بودجه ۱4۰۰ چنين چيزي را شاهد نيستيم. 

خليليان گفت: منابع بودجه ۱4۰۰ به هيچ وجه پايدار نيس��ت و 
متكي به فروش اموال دولتي، اوراق مشاركت و اوراق قرضه دولتي 
است كه معناي آن بدهكار شدن بيش��تر دولت هاي آينده است، 
به طوري كه دولت بعد از روحاني بايد بخش عمده درآمدهاي خود 

را صرف پرداخت بدهي هاي دولت پيش از خود كند. 
اين عضو هيئت علمي دانشگاه تربيت مدرس افزود: بدهي دولت 
روحاني به بانك مركزي پنج برابر ش��ده اس��ت. از محل كس��ري 
پنهان بودجه در طول سال های گذش��ته چنين بلايي سر كشور 

آمده است. 
 پول پاشي روحاني در آستانه انتخابات

خليليان تصريح كرد: بخشي از بودجه ۱4۰۰ سياسي طراحي شده 
است، درحالي كه 2/۵سال اس��ت كه مي گويند ارز 4 هزار و 2۰۰ 
توماني را به دليل انحراف در واردات كالاهاي اساس��ي بهتر است 

صرف تكميل طرح ه��اي عمراني، حماي��ت از طرح هاي توليدي ، 
جبران كسري بودجه و حمايت بيشتر از مردم كنيد، اما ما چنين 

اقدامي را از سوي دولت روحاني شاهد نبوده ايم. 
وی اظهار داشت: در آستانه انتخابات ۱4۰۰ دولت به يكباره بنا دارد 
مابه التفاوت ارز 4 هزار و 2۰۰ توماني تا قيمت ارز آزاد را در جامعه به 
مردم بدهد و در همين راستا گفته است كه مي خواهم يارانه مردم 
را سه برابر كنم. اين در حالي است كه دولت حاضر نشده است طرح 
معيشتي مجلس را اجرايي كند، ولي براي اهداف سياسي و اغراض 
سياسي و به منظور پيروزي در انتخابات ۱4۰۰ به دنبال توزيع پول 

در جامعه است. 
خليليان تصريح كرد: حياط خلوت بزرگي به نام بودجه شركت ها و 
مؤسسات دولتي و بانك ها وجود دارد كه اعتبار آن دو سوم بودجه 
عمومي كشور است كه البته هيچگاه هدفگذاري خاصي براي آنها 
صورت نگرفته و عملًا  پاشنه آشيل كشور محسوب مي شود كه از دل 

آن مفاسدي نظير حقوق هاي نجومي بيرون آمده است. 

نگهب�ان،  ش�وراي  حقوق�دان  عض�و 
رون�د بررس�ي ط�رح دوفوريت�ي »اق�دام 
راهب�ردي ب�راي لغ�و تحريم ه�ا و صيان�ت 
از حق�وق مل�ت اي�ران« را تش�ريح ك�رد. 
هادي طحان نظي��ف، عضو حقوقدان ش��وراي 
نگهبان در گزارش ۵۸ از سلس��له گزارش هاي 
خود به مردم از جلسات ش��وراي نگهبان آورده 
است: چهارشنبه ۱2آذرماه ۱۳99 جلسه شوراي 
نگهبان برگزار شد. ابتداي جلس��ه دبير و ساير 
اعضاي شورا، ضمن گراميداشت سالروز تصويب 
قانون اساسي، شهادت شهيد فخري زاده را تسليت 
گفتند.  وي با بيان اينكه در اين جلس��ه، »طرح 
دوفوريتي اقدام راهبردي ب��راي لغو تحريم ها و 
صيانت از حق��وق ملت اي��ران« و »طرح اصلاح 
مواد )۱( و )۷( قانون اجراي سياس��ت هاي كلي 
اصل )44( قانون اساس��ي و اصلاح��ات بعدي 

آن« در دستور كار بود، نوشت: بر اساس ماده ۱۷ 
آيين نامه داخلي شوراي نگهبان، اين شورا بايد 
ظرف 24 ساعت در خصوص طرح هاي دوفوريتي 
اعلام نظر نمايد، ل��ذا »ط��رح دوفوريتي اقدام 
راهبردي براي لغ��و تحريم ها و صيانت از حقوق 
ملت ايران«، به عنوان اولين دس��تور در جلس��ه 
بررسي شد.  عضو حقوقدان شوراي نگهبان تأكيد 
كرد: البته طبق اصل 9۷ قانون اساسي، اعضاي 
شوراي نگهبان به منظور تسريع در كار مي توانند 
هنگام مذاكره درباره لايحه يا ط��رح قانوني در 
مجلس حاضر شوند و مذاكرات را استماع كنند، 
اما وقتي طرح يا لايحه اي فوري در دس��تور كار 
مجلس قرار گيرد، اعضاي ش��وراي نگهبان بايد 
در مجل��س حاضر ش��وند و نظر خ��ود را اظهار 
نمايند.  طحان نظيف در ادامه مطلب خود آورده 
است: بر همين اس��اس روز قبل يعني سه شنبه 

۱۱ آذرماه، بنده و يكي ديگر از اعضاي حقوقدان 
به نمايندگي از شوراي نگهبان در هنگام بررسي 
اين مصوبه، از ابتدا تا انتهاي تصويب آن در صحن 
علني مجلس حضور داشتيم.  وي با بيان اينكه در 
صحن گاهي مسائلي از سوي نمايندگان محترم 
طرح مي شد و مورد سؤال قرار مي گرفت و ما نيز 
نظر كارشناسي و مشورتي خود در آن خصوص 
مطرح مي كرديم، نوشت: به خاطر همين حضور 
در جريان جزئيات مربوط به مصوبه قرار داشتيم 
و هنگام بررسي مصوبه نيز موارد لازم در جلسه 
شوراي نگهبان تبيين مي شد. همچنين در اين 
ميان از هماهنگي هاي صورت گرفته با نهادهاي 
مختلف در اين خصوص اطلاع پيدا كرديم كه در 
ش��ورا نيز در حدي كه نيازمند بررسي موضوع 
مصوبه بود، برخي از اين موارد را پيگيري كرديم.  
عضو حقوقدان شوراي نگهبان يادآور شد: هنگام 

بررسي اين مصوبه مغايرت آن با اصولي نظير ۷۵، 
۱۷6 و ۳6 قانون اساسي مورد بحث فراواني قرار 
گرفت كه هيچ يك از اين موارد، رأي كافي براي 
مغايرت نياورد و با عنايت به مصوبه شوراي عالي 
امنيت ملي كه در جلسه به آن توجه شد، صرفاً 
يك ابهام در اين خصوص مطرح و اين ابهام نيز از 

سوي مجلس رفع شد. 
طحان نظيف در پايان مطلب خود آورده اس��ت: 
بررسي اين طرح دوفوريتي، زمان زيادي از جلسه 
را به خود اختصاص داد و زمان كمي براي بررسي 
دستور بعدي يعني »طرح اصلاح مواد )۱( و )۷( 
قانون اجراي سياست هاي كلي اصل )44( قانون 
اساس��ي و اصلاحات بعدي آن« باق��ي ماند، لذا 
قسمت كمي از آن بررسي شد و مابقي آن ناتمام 
ماند. در نتيجه بررسي بخش اعظم باقيمانده اين 

مصوبه به جلسه بعد موكول شد. 

دولت بعدي بدهكاري سنگيني خواهد داشت

طحان نظيف روايت كرد
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